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Zungenbrecher 
a – tady si procvičíte výslovnost písmene a, zapamatuj si, před jednou souhláskou se 

vyslovuje dlouze, před dvěmi krátce 

Auf dem Rasen rasen Hasen, 

atmen rasselnd durch die Nasen. 

  

Frau von Hagen, darf ich's wagen Sie zu fragen, 

wieviel Kragen Sie getragen, als sie lagen 

krank am Magen, im Spital zu Kopenhagen? 

  

b  – tady si procvičíte výslovnost písmene b, zapamatuj si v německém jazyce je vždy 

nepřízvučné 

Blase blubbernd in Seifenbrühe 

bilde bunte Seifenblasen! 

  

Gelbe Blumen blühen beim Birnbaum 

Blühen beim Apfelbaum blaue Blumen? 

  

Blaukraut bleibt Blaukraut 

und Brautkleid bleibt Brautkleid. 

 

ch – tady si procvičíte výslovnost písmene ch  

zapamatuj si: v němčině se písmeno ch vyslovuje dvojím způsobem – jako ich laut – po 

písmenu i- vyslovuje se vepředu, je to přední tvar písmene, naproti tomu ach lauty se 

vyslovují vzadu, toto písmeno se vyskytuje i v angličtině – ve staroangličtině a ve skotkých 

dialektech 
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Machen Drachen manchmal nachts echt freche Sachen, oder lachen Drachen manchmal 

acht freche Lacher? 

  

Echte Dichter dichten leichter bei Lciht. 

Auch freche Fechter fechten mitternachts nicht. 

  

D  – tady si procvičíte výslovnost písmene a, zapamatuj si: je vždy nepřízvučné, odpovídá 

více méně českému písmenu 

Der dicke Dirk trug den dünnenDirk durch den dicken, tiefen Dreck. Da dankte der 

dünne Dirk dem dicken Dirk, daß der dicke Dirk den dünnen Dirk durch den dicken, 

tiefen Dreck trug. 

  

Dumme Buddler denken beim Buddeln im Sand, sie buddeon die edelsten Dinge. Dabei 

buddeln die Buddler nur Sand mit der Hand. 

  

E -  tady si procvičíte výslovnost písmene a, zapamatuj si, před jednou souhláskou se 

vyslovuje dlouze, před dvěmi krátce. 

 Esel essen Nesseln nicht, 

Nesseln essen Esel nicht. 

  

Was Esel gern afu Wege legen, 

fegen Kehrer weg mit Besen. 

Feger kehren weg mit Besen, 

 was Esel gern auf Wege legen. 

  

eu – jedná se o dvojhlásku, jako oj 

Neunzehn heulende Teufel Teufel scheuen neunzehn neugierige Leute um ein teuflisches 

Feuer. 

  

Neulich heulten neuen treue Freunde. 

Neun treue Freunde heulten neulich. 

  

F- tady si procvičíte výslovnost písmene f, zapamatuj si, že se vyslovuje stejně jako v češtině 
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 Früh fressen freche Frösche Früchte. 

Freche Frösche fressen früh Früchte. 

  

Fischers Fritz fischt frische Fische. 

Frische Fische fischt Fischers Fritz. 

  

Fünzig flinke Füße flöitzen. 

Flitzen fünzig Füße flink? 

 Sieben Riesen niesen 

weil Nieselwinde bliesen. 

Ließen die Winde dieses Nieseln 

ließen die Riesen auch das Niesen. 

  

J - tady si procvičíte výslovnost písmene j, zapamatuj si, že se vyslovuje stejně jako v češtině, 

pozor pouze na to, že v abecedě se nevyskytuje jako j, ale jot 

Jedes JAhr im Juli essen Jana und Julia Johannisbeereb. 

  

Jedes Jahr jammert Jäger Julius bei der Jagd, wil ihn seine Jägerhose juckt. 

  

l -  tady si procvičíte výslovnost písmene i, zapamatuj si, že délka písmene je dvojí 

a) – krátké i – před jednou souhláskou, i před dvěmi 

b) – dlouhé – jako součást ie 

Lilo liebt lila Luftballons. Lina dagegen kann lila Luftballons nicht leiden. 

  

Weil lustige Leute laufend lachen, lachen lustige Leute auch beim Laufen. 

  

M - tady si procvičíte výslovnost písmene m, zapamatuj si, že se vyslovuje stejně jako 

v češtině, jedná se o hlásku bilabiální, tedy obouretnou! 

 

 Manches müde Murmeltier 

mag Magermilch mit Mandarinen. 

Magermilch mit Mandarinen 

mag manches müde Murmeltier. 
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n - tady si procvičíte výslovnost písmene n, zapamatuj si, že se vyslovuje stejně jako v češtině 

 

Nie im Leben nadeln Tannen nur im Nebel. 

  

Wenn einer neun Namen sein eigen nennt, 

nennt ihn natürlich niemand bei seinem Namen. 

 

O – tady si procvičíte výslovnost písmene a, zapamatuj si, před jednou souhláskou se 

vyslovuje dlouze, před dvěmi krátce 

 

Otto soll Oma rote Rosen ohne Dornen holen. Von wo soll Otto Oma Rosen ohne 

Dornen holen? Soll Oma doch rote Rosen ohne Dornen ohne Otto holen! 

  

Oma kocht Opa Kohl. Opa kocht Oma Kohl. Doch Opa kocht Oma Rosenkohl. Oma 

dagegen kocht Opa Rotkohl. 

  

p - tady si procvičíte výslovnost písmene p, zapamatuj si, na rozdíl od češtiny se jedná o 

hlásku přídechovou, při výslovnosti je nutný přídech. Nejlépe jde procvičit při použití papíru 

na ruce, při výslovnosti onoho písmene se papír musí chvět 

 

Plötzlich plappert Papas Papagei 

putzige Sätze. 

Putzige Sätze plappert Papas 

Papagei plötzlich. 

  

Pf -  tady si procvičíte výslovnost písmene pf, zapamatuj si, na rozdíl od češtiny se jedná o 
hlásku přídechovou, při výslovnosti je nutný přídech. Nejlépe se procvičíte stejně jako u p, f 
musíte připojit k hlásce 

 Pferde mampfen dampfende Äpfel. 

Dampfende Pferdeäpfel mampft niemand. 

  



5 
 

Qu - tady si procvičíte výslovnost písmene p, zapamatuj si, na rozdíl od češtiny se jedná o 

hlásku přídechovou, při výslovnosti je nutný přídech, tato souhláska pro češtinu není příliš 

běžná, v němčině se vyskytuje častěji, vyslov jako kv (pozor u diktátů, často dochází k chybě 

Kv…. 

 Quasseln Quirle? 

Quietschen Quellen? 

Quakt ein Quartett? 

  

R -  tady si procvičíte výslovnost písmene R, na rozdíl od češtiny rozlišujeme 3 typy písmene, 

výslovnost se liší i regionálně, pozor i na výslovnost písmene v koncovce, je silně 

redukované! 

 

 Auf dem Rasen rasen rasche Ratten, 

rasche Ratten rasen auf dem Rasen. 

  

Raben graben graue Asseln aus, 

graue Asseln graben Raben aus. 

  

Sp -  tady si procvičíte výslovnost písmene sp, zapamatuj si, že se čte šp a protože obsahuje 

hlásku p je nutné použít přídech 

 

Mein Spitzer spitzt Stifte spielend sptz. 

Spitz spitzt mein Spitzer spielend Stifte. 

  

T - tady si procvičíte výslovnost písmene t, zapamatuj si, na rozdíl od češtiny se jedná o 

hlásku přídechovou, při výslovnosti je nutný přídech. Nejlépe jde procvičit při použití papíru 

na ruce, při výslovnosti onoho písmene se papír musí chvět 

 

 Hätten Tanten Trommeln statt Trompeten, 

 täten Tanten trommeln statt zu tröten. 

  

tz  - tady si procvičíte výslovnost písmene tz, zapamatuj si, na rozdíl od češtiny se jedná 

pouze o hlásku c 
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Fritzchens Katze Tatze 

kratzt Schlitze in Matratzen. 

  

ü = y, vyslovíme tak, že otevřeme ústa jakoby na u a řekneme y 

 

Müller Lümmer frühstückt schüsselweise grünes Gemüse. 

Müller Rümmel schlürft eine Schüssel trübe Brühe. 

z = c (zejména dislektikům činí tato hláska problémy, plete se s českým z) 

Zwischen zwei Zweigerln 

zwitschern zwei Zeiserln. 

Zwischen zwei Zwetschgenzweigen 

sitzen zwei zwitschernde Schwalben. 

  

Den winzien Zweg Zimpelpum 

zwickt seine Zipfelmütze. 

Er zupft, er zieht, und zerrt zuletzt 

voll Zorn sie in die Pfütze. 

 


